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دولت می دانیمبین سطوح پایین تر مجلس و خود را متعهد به تقویت انسجام  بیانیه مجلس:
 نمایندگان مجلس با امضای بیانیه ای 
تأکیــد کردند: خود را متعهــد می دانیم 
که انســجام بین سطوح پایین تر مجلس 
و دولــت نیز تقویت شــود و از دولت نیز 
می خواهیــم  تعامل خود را در راســتای 
حل مســائل مردم با نمایندگان بیشــتر 
کند. احمدی نادری، عضو هیئت رئیســه 
مجلس در پایان جلسه علنی  روز گذشته 
بیانیــه  «تقدیــر از بیانات مقــام معظم 

رهبری» را به شرح زیر قرائت کرد:
 «بسم االله الرحمن الرحیم

 آنچه در درجه اول مهم است مسئله 
اقتصاد است، دســتگاه های مسئول باید 
عمده تلاش خودشــان را متوجه مسئله 
معیشــت مردم کنند. اگر بخواهیم کارها 
پیش برود باید انسجام به معنای واقعی 
کلمه اتفاق بیفتد. خوشبختانه امروز در 
ســطوح بالا اتفاق افتاده اســت، اما باید 
در ســطوح پایین هم همین انســجام و 
همکاری وجود داشته باشد. مقام معظم 

رهبری مدظله العالی».
 در ابتــدا از رهبــر فرزانــه انقلاب به 
دلیل صحبت های مهم و راهگشایشــان 
در جمــع کارگزاران نظام تقدیر و تشــکر 
می کنیم.  تصریح ایشان بر اولویت داشتن 
مســئله اقتصــاد و معیشــت مــردم و 
همچنین تأکید ایشــان بر ضرورت حفظ 
انســجام بین قوا بر همه ما مسئولان در 
قوای مختلف فرض اســت. ما از دولت 
محترم می خواهیم  نسبت به حل مسائل 
معیشتی مردم در اسرع وقت، اقدامات و 
وعده های خــود را عملیاتی کند تا مردم 
هرچــه زودتر نتایج ملموســی در بهبود 
وضعیت معیشتی خود احساس کنند و 
اعلام می کنیم که در این راه از هر کمکی 
کــه دولت لازم داشــته باشــد، فروگذار 
نخواهیم کرد.  همچنین از رئیس محترم 
مجلس بابت رعایت انسجام بین رؤسای 
قوا که مــورد تأیید رهبــر حکیم انقلاب 
اســلامی قرار گرفت، تشــکر می کنیم و 
وظیفه خود می دانیم، اعلام کنیم که در 
راســتای تبعیت از فرمان ولی امر خود را 
متعهد می دانیم که انسجام بین سطوح 
پایین تر مجلس و دولت نیز تقویت شود 
و در همین راســتا از دولــت محترم نیز 
می خواهیم که تعامل خود را در راستای 
حل مسائل مردم با نمایندگان بیشتر کند. 

 قالیباف در پاسخ به تذکر سلیمی: هیئت 
عالی نظارت اختیار قانون گذاری ندارد

 رئیس مجلس شــورای اســلامی در 
پاسخ به تذکری با بیان اینکه هیئت عالی 
نظارت اختیــار قانون گذاری ندارد، گفت: 
مجلس هیچ گونه مکاتبه مســتقیمی با 
هیئت عالی نظارت ندارد و همه مکاتبات 
از طریق شورای نگهبان است.  به گزارش 
ایسنا، محمدباقر قالیباف در جلسه علنی 
دیروز مجلس در پاسخ به تذکر سلیمی، 
نماینده تهران، گفت: ما هیچ گونه مکاتبه 
مستقیمی با هیئت عالی نظارت نداریم، 
همه اینها از طریق شورای نگهبان است 
و پاسخ آنها هم از طریق شورای نگهبان 
به مجلس ارجاع داده می شود.  او افزود: 
اگر توجه داشته باشــید، شورای نگهبان 
در ایرادهایی که به مجلس ارجاع داده، 
ذکر کرده که با عنایت به نظر هیئت عالی 
نظارت بر حوزه اجــرا، یعنی در حقیقت 
شورای نگهبان براساس اصل ۱۱۰ ایرادات 
را بــه مجلس ارجاع می دهــد.  قالیباف 
افــزود: وقتی  مصوبه صحن به شــورای 
نگهبان ارســال می شــود، با قید «جهت 
اســتحضار» به هیئت عالــی نظارت نیز 
می دهند. لــذا مجلس هیچ گونه مکاتبه 
مســتقیمی با هیئت عالی نظارت ندارد، 
همه مکاتبات از طریق شــورای نگهبان 
است و پاسخ هیئت هم از طریق شورای 
نگهبــان به مجلس ارســال می شــود. 
 رئیس مجلس گفت  هیئت عالی نظارت 
اختیــارات قانون گــذاری نــدارد و هیچ 
تغییری نمی توانند بدهد. در صورتی که 
ما در مجلس بــر مصوبه ای اصرار کنیم 
باید به مجمع تشــخیص مصلحت برود 
که این موضوع متفاوت اســت.  علیرضا 
ســلیمی در تذکر خود گفت: طبق اصل 
۱۱۰ قانون اساســی، هیئت عالی نظارت 
باید در مــورد انطباق مصوبات ورود پیدا 
کند. مجلــس نیز مصوبات را برای اعلام 
نظر به شــورای نگهبان ارجاع می دهد و 
این شــورای نگهبان اســت که با مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام و هیئت عالی 
نظــارت ارتبــاط دارد. بنابرایــن ارســال 
ایرادات به صورت مستقیم توسط هیئت 
عالی نظارت به مجلس با قانون اساسی 

مغایرت دارد.

وزرا در حاشیه جلسه دیروز هیئت وزیران 
واکنش به اعتراضات و تجمعات در حیاط دولت

شرق: اعضای کابینه چهاردهم در حاشیه جلسه دیروز هیئت وزیران در حیاط 
دولت با حضور در جمع خبرنگاران به سؤالات  آنها پاسخ دادند که بخشی از 
سؤالات حول محور واکنش دولتی ها به تجمعات غیرقانونی روزهای اخیر و توهین به 
رئیس جمهور بود. جعفر قائم پناه در حاشیه جلسه هیئت دولت در جمع خبرنگاران  
گفت: برخی مخالفان دولت پا را فراتر گذاشــته و ســخنانی مطرح می کنند که فاقد 
منطق علمی و دینی است. وی تأکید کرد: ما باور داریم که مخالفان دولت باید صدای 
خود را بلند کنند، اما گاهی  اظهاراتی مطرح می شود که پشتوانه دینی و علمی ندارد. 
کســانی که مفاهیم قــرآن و نهج البلاغه را نمی دانند، درباره ســخنان رئیس جمهور 
اظهار نظر می کنند. رهبری تأکید کردند که فرمایشــات رئیس جمهور متین و منطقی 
اســت، اما برخی افراد به این بیانات توجهی نمی کنند و در عوض از الفاظی استفاده 
می کنند که در شــأن یک مسلمان ولایت مدار نیســت. معاون اجرائی رئیس جمهور 
متذکر شــد: تجمع در جمهوری اســلامی آزاد اســت، اما برخی واژگانــی که در این 
اعتراضات استفاده می شود در شأن رئیس جمهوری که سال ها در نهج البلاغه و قرآن 
غوطه ور بوده، نیست. ایشان در محضر علما و مراجع قرآن را تفسیر کرده و عملیاتی 

می کند.

با تجمعاتی که نظم و آرامش جامعه را بر هم می زند، برخورد خواهد شد
فاطمه مهاجرانی، ســخنگوی دولت، در حاشــیه جلســه دیروز هیئت دولت در 
جمع خبرنگاران گفت: در جلســه هیئت وزیــران گزارش همکاری معاونت علمی با 
وزارت ورزش در راه انــدازی مرکــز هوش مصنوعی در صنعت ورزش ارائه شــد. وی 
تأکیــد کرد: همچنین گزارش وزارت کشــور در مدیریت انرژی در زمســتان بیان شــد؛ 
در زمســتان شرایط ســختی داشــتیم و حدود هفت روز در برخی استان ها تعطیلی 
داشــتیم. ســخنگوی دولت در واکنــش به برگــزاری برخی تجمعــات در روزهای 
گذشــته نیز گفت: درباره عملکرد وزارت کشور درخصوص برخی تجمعات سؤالاتی 
مطرح بود که وزارت کشــور در این زمینه اطلاعیه ای منتشــر و اعلام کرد با شناسایی 
بانیــان، با تجمعاتی که نظم و آرامش جامعه را بر هم می زند، برخورد خواهد شــد. 
مهاجرانی همچنین اعلام کرد که آخرین جلسه سخنگویی اش با خبرنگاران، دوشنبه 
۲۷ اســفندماه برگزار خواهد شد. مهاجرانی با اشاره به مصوبات جلسه هیئت دولت، 
گفت: در جلســه امروز آیین نامه اجرائی برنامــه هفتم در مورد موضوع تعیین ارزش 
اقتصادی آب و الزام صنایع آب بر به استفاده از آب های نامتعارف به تصویب رسید. وی 
تأکید کرد: موضوع دیگر در راستای آیین نامه اجرائی برنامه هفتم، موضوع شاخص ها 
و معیارهای اضافه برداشــت آب و نصب شمارشــگر یا همان کنتــور و زمان و روش 
قطع موقتی ســهمیه آب بود. یکی از مصارف بزرگ آب در حوزه آب کشاورزی است 
و طبیعتــا این موضوع باید مدیریت شــود که با نصب ایــن کنتورها این اتفاق خواهد 
افتاد. ســخنگوی دولت بیان کرد: موضوع دیگری که در جلسه امروز مطرح شد و به 
تصویب رســید، درباره اختصاص اعتبار و تسهیلات بانکی برای جبران خسارات ناشی 
از وقوع ســیل خرداد و تیرماه ۱۴۰۳ در اســتان مازندران بود که یکشــنبه به تصویب 
رســید. مهاجرانی افزود: اصلاح بند ۹ الحاقی به ماده ۳ ضوابط  اجرای قانون بودجه 
وزارت کشــور روز یکشــنبه مورد اصلاح قرار گرفت. همچنین آیین نامه اجرائی قانون 
ســاماندهی مد و لباس نیز که توسط وزارت ارشاد مطرح شده بود، به تصویب رسید. 
وی گفت: وزارت جهاد کشــاورزی در راســتای برنامه هفتم و ایجاد نظام رهگیری و 
ردیابی، بسته بندی و شناسه دارکردن محصولات خام کشاورزی، دامی و طیور، آبزی و 
ارزیابی باقی مانده ها موضوعاتی را مطرح کرده بود که روز یکشــنبه به تصویب رسید. 
ســخنگوی دولت اظهار کرد: موضوع بعدی اصلاح حق  بیمه سهم کارفرمایی بیمه 
کارگران ســاختمان بود که بیمه تأمین اجتماعی باید این کار را انجام می داد و توسط 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی مطرح شــده بود. مهاجرانی با بیان اینکه مرکز دوم 
نوآوری در فدراسیون کشتی در حال راه اندازی است و تا ابتدای خرداد ۱۴۰۴ راه اندازی 
خواهد شــد، گفت: کمک می کند که بتوانیم ورزشــکاران خوبمان را که ظرفیت های 
بســیاری خوبی دارند، حرفه ای تر کنیم که در میدان بین المللی بتوانند افتخارآفرینی 
بهتری داشته باشند. مهاجرانی در پاسخ به سؤالی درباره انتخاب وزیر اقتصاد گفت: در 

مورد وزیر اقتصاد هنوز به جمع بندی نرسیده ایم.

آمادگی لازم برای تأمین بنزین در ایام نوروز وجود دارد
محسن پاک نژاد در حاشیه جلسه هیئت دولت در جمع خبرنگاران  بیان کرد: کاملا 
از نظر تأمین ذخایر بنزین آمادگی را داریم. ذخایر بنزین برای مسافرت هم وطنان آماده 
است. آمادگی را از نظر میزان ذخایر بنزین داریم و هیچ مشکلی در این زمینه نخواهد 
بود. وی در پاســخ به این پرسش که آیا ســهمیه بنزین نوروزی داریم، بیان کرد: هنوز 
اعلام نشــده اســت. وزیر نفت در ادامه تصریح کرد: آمارها درخصوص واردات بنزین 
متفاوت و متناسب با میزان نیاز است. اکنون برای روز های پایانی سال و ماه فروردین که 
مســافرت ها زیاد است، طبیعتا میزان واردات بنزین ما ممکن است تا حدودی افزایش 
پیدا کند. اگرچه از حدود چهار ماه قبل میزان تولید بنزین کشور تا حدود هشت میلیون 

لیتر در روز افزایش پیدا کرده است.

یارانه ۱۰۰ هزار نفر در پایان اسفند ماه قطع می شود
احمد میدری در حاشــیه جلسه دیروز هیئت دولت در جمع خبرنگاران بیان کرد: 
یارانه صد هزار نفر در پایان اسفند ماه قطع خواهد شد، برای اینکه در سه سال گذشته 
یارانه هیچ کدام از یارانه بگیران قطع نشــده بود و مجلس نیز تکلیف کرده است. یکی 
از سؤالاتی که نمایندگان مطرح می کنند و در قانون نیز آمده، در همین زمینه است. ما 
نیز باید این کار را شــروع کنیم، اما فعلا تعداد بسیار محدودی که صد هزار نفر است، 
انجام می شود. وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در ادامه تصریح کرد: نکته ای که بنده 
در مجلس نیز روی آن تأکید کردم، این بود که برای اولین بار بود که مدیرعامل شستا، 
۱۵ سال سابقه کار در شستا دارد و قائم مقام آن نیز ۲۵ سال سابقه کار در شستا دارد. 
واقعا انتصاب سیاسی یک انتصاب کاملا نادرست بود. انتصاب سیاسی نادرست است، 
اما هیچ اشکالی ندارد که ما مدیران برجسته ای داشته باشیم که گرایش سیاسی داشته 
باشــند. معاون پشتیبانی شستا فردی است که در جناح اصولگرا قرار دارد و در دولت 
قبلــی نیز در منطقه آزاد انزلی بوده اســت. وی در ادامه تأکید کرد: بنابراین اطلاعات 
به گونه ای به نمایندگان داده شــد که از نگاه بنده بر اساس اطلاعات نادرست تصمیم 
گرفتند. دولت وفاق ملی اساسا به وفاق ملی گرایش دارد. ما هنوز در هیئت مدیره های 
صندوق ها و شــرکت ها افــرادی را داریم که گرایش های متفاوت با دولت داشــتند یا 

حداقل از دوره قبل باقی ماندند. خیلی از این افراد نیز قرار نیست تغییر کنند.

تلاش می کنیم دستمزد کارگران متناسب با نرخ تورم باشد
شــهرام دبیری در حاشیه جلســه هیئت دولت در جمع خبرنگاران درباره تعیین 
دستمزد کارگران برای سال آینده اظهار کرد: هنوز این عدد مشخص نشده و ان شاءاالله 
در جلسه بعدی مشخص خواهد شد. وی درخصوص تناسب دستمزد کارگران با نرخ 
تورم اظهار کرد: آمارهایی که درباره تورم داده می شــود، صحیح نیســت. ما براساس 
آماری که بانک مرکزی درباره تورم می دهد، تصمیم گیری می کنیم. تلاش می کنیم این 

عدد متناسب با نرخ تورم باشد.

کسب وکارهای خانواده محور توسعه می یابد
زهرا بهروزآذر در حاشیه جلســه هیئت دولت در جمع خبرنگاران با اعلام اینکه 
کســب وکارهای خانواده محور را توســعه می دهیم، گفت: موضوعاتی مانند ازدواج، 

طلاق، مهارت های زندگی و توسعه کسب وکارهای خانواده محور در حوزه 
کــودک، نوجوان و نوزاد از اولویت های معاونت اســت. در تلاشــیم تا این 

حوزه ها را با رویکردی بین المللی گسترش دهیم. 

خبر گزارش

سیـاستسیـاست

عبدالرحمن فتح الهی: تحریریه «شــرق» میزبان نشستی با حضور 
محسن پاک آیین، ســفیر پیشــین ایران در جمهوری آذربایجان و 
سیدعلی ســقائیان، سفیر اسبق کشورمان در ارمنستان بود که به 
نقد و بررســی کتاب «مناقشــه قره باغ از آغاز تا پایان» اختصاص 
داشــت؛ اثری به قلم محســن پاک آییــن که در مردادماه ســال 
جاری و هم زمان با انتشــار اخبــاری دال بر امضای موافقت نامه 
صلح میــان جمهوری هــای آذربایجان و ارمنســتان، روانه بازار 
کتاب شــد. این کتاب ۱۹۶ صفحه ای انتشــارات «فرهنگ ســبز»، 
نگاهی به یکی از پیچیده ترین مناقشــات منطقه ای معاصر دارد 
که همچنان به عنوان یک ترومای سیاســی، دیپلماتیک، امنیتی و 
ژئوپلیتیکی در منطقه قفقاز و در مجــاورت مرزهای ایران فعال 
اســت. مؤلف در این اثر، پس از بررسی اهمیت ژئوپلیتیک قفقاز 
جنوبی، به ریشــه های تاریخی مناقشه قره باغ می پردازد و سپس 
تأثیــرات منطقه ای و بین المللــی آن را واکاوی می کند. پاک آیین 
همچنین  دلایــل ناکامی تلاش های میانجیگــران بین المللی در 
حل این بحران را بررســی می کند. کتاب حاضر نقش قدرت های 
جهانی و منطقه ای همچون روسیه، آمریکا، فرانسه و ترکیه را نیز 
در طول این مناقشه تحلیل کرده و به تحرکات اسرائیل در منطقه 
نیز اشــاره دارد. افزون بر این، کتاب بــا مروری بر نقش و مواضع 
رهبری و آیت االله هاشمی رفسنجانی، اقدامات ایران در جنگ های 
اول و دوم قره باغ و کمک های تهران به باکو در طول این مناقشه 
را از منظر تاریخی بازخوانی می کند. از دیگر آثار محسن پاک آیین 
می توان به کتاب هایی همچون «سیاســت و حکومت در آفریقا»، 
«شــناخت نومحافظه کاران آمریکا»، «از اداره هفتم تا سفارت»، 
«پنجاه ســال مناســبات ایران و تایلند»، «حیدر علی اف و دیدگاه 
دوســتی دائمی با ایران» (به زبان آذری)  و ترجمه کتاب «اسلام 
و مســلمانان جهان» اثر ماهاتیر محمــد با عنوان «جهانی که در 
آن به سر می بریم»  اشاره کرد. همچنین  کتاب های سبز کشورهای 
میانمار، لائوس و زامبیا نیز از دیگر آثار او هســتند. این نشســت، 
فرصتی بود تا علاقه مندان به مسائل سیاسی و تاریخی، با نگاهی 
نو و تحلیلی به یکی از مهم ترین حوزه مناقشات منطقه ای بنگرند 
و از زاویه دید محسن پاک آیین و سیدعلی سقائیان، روایتی تازه از 

مناقشه قره باغ را تجربه کنند.
  

محسن پاک آیین: مناقشه قره باغ به عنوان یک موضوع اختلافی 
پایان یافته است

نشســت بررســی کتاب «مناقشــه قره باغ از آغاز تا پایان» با 
آسیب شناسی از محتوا و نیز نقد عنوان اثر شروع شد که برخلاف 
تیتر، کماکان این مناقشــه قره باغ ادامه دار به نظر می رسد. با این 
حال، محســن پاک آیین در مقام نویسنده، اگرچه «به وجود برخی 
اختلافات زبانی، قومی، امنیتی، ژئوپلیتیک و همچنین نقش آفرینی 
بازیگران منطقه ای و فرامنطقه ای در تداوم بحران کلی در مقیاس 
منطقه قفقاز» اذعان دارد، اما هم زمان و در تأیید عنوان کتاب خود 
به طور مشــخص تأکید می کند:  «مناقشــه قره باغ و نه کل بحران 
قفقاز به  عنوان یــک محور اختلافی بین آذربایجان و ارمنســتان 
پایان پیدا کرده اســت» و در تبیین و تشریح بیشتر نکته اش اعتقاد 
دارد کــه «اکنون، نه باکو و نه ایروان دیگــر به ایجاد جنگ تازه و 
تداوم اختلافات در موضوع مشــخص قره بــاغ تمایلی ندارند». 
چراکه از منظر ســفیر اسبق ایران در جمهوری آذربایجان، «تداوم 
اختلافات و وقوع جنگ ها، توسعه هر دو کشور درگیر (آذربایجان 
و ارمنستان) را به تعویق انداخته است». هر چند پاک آیین «قائل به 
پایان مناقشــه قره باغ بین باکو و ایروان است»، اما هم زمان، «بروز 
اختلافات مرزی قابل حل یا قابل چشم پوشی بین دو طرف را هم 

گوشزد می کند».

ســیدعلی ســقائیان: منطقه دیگر پذیرای جنــگ جدیدی بین 
آذربایجان و ارمنستان نیست

ســیدعلی ســقائیان هم در ادامه نشســت و تأیید گفته های 
پاک آیین و عنوان کتاب معتقد اســت «اکنون مناقشــه قره باغ به 
شکل مشخص بین ارمنســتان و جمهوری آذربایجان پایان یافته 
اســت» و در پیوست نکته خود با ارجاعی تاریخی یادآور می شود 
که «این جنگ به صرف هزینه و همچنین فساد و توسعه گسترش 
فقر در ارمنســتان منجر شد» و در چنین شرایطی بود که وی باور 
دارد کــه «چهره ای مانند نیکول پاشــینیان به عنوان فردی بدون 
سابقه سیاســی و دیپلماتیک و صرفا با یک عقبه روزنامه نگاری 
و ذیل انتقاد از وضعیت جاری و مانور روی موضوعاتی همچون 
مبارزه با فســاد و خلاص شــدن از جنگ با آذربایجان توانست به 
قدرت برســد». لذا سفیر اسبق ایران در ارمنستان، «پتانسیلی بین 
ایروان و باکو برای جنگ مجدد در قره باغ نمی بیند» و چنین برآورد 
می کند که «تا زمان بقای دولت نیکول پاشــینیان، سیاســت های 
ارمنستان در راستای برقراری صلح و آرامش خواهد بود»  تا جایی 
که از منظر این تحلیلگر ارشد مسائل قفقاز، «حتی اگر دولتی بعد 
از نیکول پاشینیان در ارمنستان روی کار بیاید، آن دولت نیز به دنبال 
درگیری مجدد نخواهد بود؛ چراکه مردم این کشــور (ارمنستان) 
دیگر پذیرای جنگ جدیدی نیستند». ضمن آنکه سقائیان به نقش 
کشــورهای پیرامونی قفقاز جنوبی و مشخصا جمهوری اسلامی 
ایران هم اشاره دارد و متذکر می شود:  «تهران همواره بر برقراری 
صلح، ثبات، آرامش و پرهیز از جنگ بین آذربایجان و ارمنســتان 

تأکید داشته است».

محسن پاک آیین: سعی کردم یک ناظر بی طرف باشم
در ادامه نشست نقد و بررسی کتاب، موضوع دیگری که مورد 
انتقاد قرار گرفت، ناظر بر ادبیات و شــیوه نگارش اثر بود و در این 
راستا محسن پاک آیین به عنوان مؤلف، تأکید دارد: که «سعی کرده 
به عنوان یک ناظر بیرونی و کارشناس و پژوهشگر مسائل قفقاز به 
مســئله ورود کند». کمااینکه در همین راستا یادآور می شود «در 
بخش هایی از کتاب که موضوع اشــغال قره بــاغ و مناطق دیگر 
آذربایجان به دست ارمنستان مطرح می شود، از باکو حمایت کرده 
و در بخش های دیگری که موضوع تحمیل دالان زنگزور به میان 
می آید و باکو ســعی دارد از یک کشــور اشغال شده به یک بازیگر 
اشغالگر تبدیل شود، انتقادات خود را متوجه آذربایجان می کند». 
از این رو و به باور سفیر اسبق ایران در جمهوری آذربایجان، «متن 

کتاب فراتر از یک متن بی طرفانه به عنوان یک نگاه اصولی اتخاذ 
شده است». با چنین برداشتی اســت که پاک آیین ادامه می دهد  
«اگرچه به عنوان یک ســفیر و چهره دیپلماتیــک این کتاب را به 
رشــته تحریر درآورده، ولی ســعی کرده است متن و محتوای اثر 
مطابق با اصول و حقوق بین الملل، موازین انسانی و در چارچوب 
سیاســت های جمهوری اسلامی ایران باشد». لذا به ادعای سفیر 
اســبق ایران در آذربایجان، «محتوای اثــر مطابق با حقیقت ها و 
واقعیت های موجود در مناقشــه قره باغ بود کــه در فرازهایی از 
کتاب می تواند به سیاست های باکو نزدیک شود و در برهه ای هم  
اثر به حمایت از ایروان می پردازد» و به همین واســطه است که 
پاک آیین در تأکیدی دوباره به «قضاوت بی طرفانه محتوای کتاب و 
متن اثر» اشاره دارد. به بیان دیگر، این دیپلمات کشورمان معتقد 
اســت «متن کتاب به یک صلح عادلانه نزدیک اســت که در آن 
جنگ، اشــغال، تجاوز و دخالت در امور کشــورها مطرح نباشد». 
نویسنده اثر، نقد دیگری مبنی بر «لحن و ادبیات محافظه کارانه» 
کتاب را هم رد می کند و معتقد اســت «فصل اول این اثر در باب 
تحلیل وضعیت ژئوپلیتیک منطقه قفقاز و لحن هشداردهنده به 
کشورهای این حوزه گواهی بر آن است که این اثر محافظه کارانه 
نیســت و اتفاقا به همه بازیگران هشــدارهای لازم را می دهد؛ از 
روســیه و گرجستان تا ترکیه، ارمنســتان و جمهوری آذربایجان». 
البته ســفیر اســبق ایران در جمهوری آذربایجــان موافق نقدی 
درباره فقدان و خلأ جنبه بصری کتاب است و اذعان دارد که جای 
عکس های جغرافیایی، وضعیت ژئوپلیتیکی و توپوگرافی منطقه 
قفقاز و قره باغ، عکس هــای دو جنگ، مراحل میانجیگری ایران، 
اســناد مربوطه و دیدارهای صورت گرفته بســیار خالی است. اما 
هم زمان به مــوازات پذیرش این نقد، مؤلف نکته مهمی را پیش 
می کشــد. به گفته او «دلیل اصلی نگارش ایــن کتاب آن بود که 
در میانه روایت های مختلف و غیرصحیح، چه از سوی ارمنستان 
و چه از ســوی آذربایجان، سعی شد در کمترین زمان ممکن یک 
تحلیل درست، واقع بینانه و بی طرفانه درخصوص مناقشه قره باغ 
و تحــولات قفقاز به مخاطب عرضه شــود». لذا بــه اعترافش، 
«ســرعت در انتشــار کتاب، دقت لازم برای استفاده از جنبه های 
بصری را تحت الشعاع قرار داده است». هرچند به گفته پاک آیین 

می توان «در چاپ های بعدی این نواقص را هم برطرف کرد».

سید علی ســقائیان: سفیر نمی تواند ارتباط عاطفی خود را با محل 
مأموریتش قطع کند

در ادامه نشســت، سیدعلی ســقائیان هم پیرو تحلیل متن و 
محتوای کتاب، هرچند قائل به ادبیات و نگاه بی طرفانه است، ولی 
در عین حال خاطر نشان می کند: «ســفرا و نمایندگان سیاسی هر 
کشور نمی توانند ارتباط عاطفی خود را با کشور میزبان قطع کنند». 
با این حال سفیر اسبق ایران در ارمنستان به نوع اثر هم ورود کرده 
و متذکر می شــود: «باید دید نوشته ســفرا در چه قالبی است؛ آیا 
خاطرات شــخصی اســت که قطعا دیگر موضوع متن بی طرفی 
مطرح نیســت و صرفا بازگوکردن احوالات فردی اســت». اما به 
باور او، «در موضوعاتی که حالت تحقیقی و پژوهشی دارند و پای 
قضاوت و برخورد با سوژه ها به میان می آید، دیپلمات زمان دست 
به قلم  شدن باید بی طرفی را رعایت کند». لذا از منظر سقائیان  «در 
متــن کتاب کمتر قضاوت یا طرفداری از یکی از دو طرف مناقشــه 
قره باغ صورت گرفته و ســعی شده اســت محتوا و درون مایه اثر 
بدون طرفداری باشد». البته سفیر اسبق ایران در ارمنستان با اشاره 
به نکته دیگری ناظر بر اینکه اگر «سوژه به یک کشور ثالث ارتباط 
داشته باشد که دیپلمات ها و سفرا در آن مأموریت و حضور نداشته 
باشــند، قطعا متن و محتــوا اثر بی طرفانه تــر و از زاویه یک ناظر 
بیرونی خواهد بود»، معترف اســت: «اگر سفرا بخواهند موضوع 
حساســی درباره محل مأموریت خود را به رشــته تحریر درآورند، 
کار بسیار سختی است که ارتباط عاطفی و تجربه زیسته خود را از 

کشور میزبان در نوشته دخیل نکنند».

محســن پاک آیین: عدم اشاره به روند ۳+۳ به دلیل آن است که 
ارتباطی به میانجیگری ایران در مناقشه قره باغ ندارد

در ادامه میزگرد «شــرق»، به موضوع عدم ورود مســتقیم به 
روند ۳+۳ برای حل وفصل تحولات قفقاز اشــاره شد که محسن 
پاک آیین در جایگاه مؤلف، علت درج نشــدن فرمول مذکور را به 
شکل مســتقل در کتاب ناظر بر این مسئله می داند: «اساسا روند 
۳+۳ به رغم آنکه تصمیم درست و قابل دفاعی است، اما ارتباطی 
به میانجیگری ایران در مناقشه قره باغ بین جمهوری آذربایجان و 
جمهوری ارمنستان ندارد». در حالی که به باور او، «فرمول ۳+۳ 
یک فرمول امنیتی و اقتصادی برای همه کشورهای منطقه قفقاز 
بعد از مناقشــه و جنگ قره باغ و بعد از مرحله میانجیگری ایران 

است».
سیدعلی سقائیان: باید روند ۳+۳ تقویت شود

ســیدعلی ســقائیان هم در تحلیلی فرامتن کتاب و همسو با 
گفته های محســن پاک آیین، بر تقویت فرمــول ۳+۳ تأکید دارد و 
معتقد است: «این روند  نه برای میانجیگری و برقراری صلح بین 
جمهوری آذربایجان و جمهوری ارمنســتان در مناقشــه قره باغ، 

بلکه برای اســتقرار هرچه بیشتر صلح و ثبات و امنیت و از همه 
مهم تر رفع اختلافات بین کشــورهای منطقه قفقاز بســیار حائز 
اهمیت اســت». به زعم او این «می توانــد به کاهش درگیری ها، 
اختلافات و رقابت اعضا کمک شــایانی بکند». کما اینکه به گفته 
ســفیر اسبق ایران در ارمنستان ، «علی رغم برگزاری دو نشست در 
سطح وزرای امور خارجه به میزبانی ایران و ترکیه و عدم حضور 
طرف گرجستانی، روند ۳+۳ می تواند محل تأثیر مثبت برای رفع 
اختلافات بین گرجستان و روسیه یا ترکیه و ارمنستان یا آذربایجان 

و ارمنستان باشد».

محسن پاک آیین: سعی کردم در کتاب برای صلح در قره باغ ارزش 
قائل بشوم

نشســت نقد کتــاب در ادامه به نــگاه و لحــن آرمان گرایانه 
اثر تمرکز کرد و نویســنده بر خلاف این انتقــاد معتقد بود : «اثر با 
یــک ادبیات واقع بینانه و نگاهی فــارغ از برخوردهای رادیکال با 
موضوع قره باغ ســعی داشته اســت که به صلح ارزش بدهد».  
در پیوســت همین نکته بــود که پاک آیین به عکــس روی کتاب 
اشــاره دارد و یادآور می شود: «گذاشتن شاخه زیتون روی اسلحه 
به معنای آن اســت که باید تفنگ ها را کنار گذاشــت و به سمت 
صلح رفت». لذا ســفیر اسبق ایران در جمهوری آذربایجان تأکید 
و تصریح می کند: «بشــخصه ادبیات و لحن محافظه کارانه را به 
برخورد رادیکال و غیرمنطقی با ســوژه و موضوع حساسی مانند 
مناقشه قره باغ ترجیح می دهم». چرا که به باور او  «یک دیپلمات 
نمی توانــد با برخوردهای رادیکال و تندروی، موضوعی را تحلیل 
کرده و آن را بررســی کند». با چنین برداشــتی اســت که محسن 
پاک آیین به رغم برخی برچســب ها ماننــد لحن محافظه کارانه یا 
تندروانه اثرش، خاطرنشــان می کند: «در کتاب سعی شده است 
به موازات طرح مناقشــه قره باغ، آرزوی مــردم منطقه (قفقاز) 
برای برقراری صلح پیش کشــیده شــود و اگر این ایده محوری و 
آرزوی اثر باشــد، نمی توان با نگاه تندروی یــا محافظه کارانه در 
اثر بر طبل جنگ کوبید». دیپلمات پیشــین کشورمان در موضوع 
گنجاندن اســناد وزارت امور خارجه در مورد مناقشــه قره باغ به 
«طبقه بندی اســناد در دستگاه دیپلماسی» اشــاره دارد و متذکر 
می شــود: «حتی یک ســند تمام کشــف مانند انتصاب سفرا هم 
یک ســند طبقه بندی در وزارت امور خارجه محســوب می شود. 
لذا پیگیــری کارها برای دریافت اســناد زمان بر می شــد و چون 
محوریت بر انتشار ســریع کتاب بود، اثر بدون اســتفاده از اسناد 
منتشــر شــد». در همین باره پاک آیین به نقدی درباره «فدا شدن 
کیفیت اثر پای انتشار سریع آن» قائل  نیست و در عین حال تأکید و 
تصریح می کند: «درخصوص مناقشه قره باغ اسناد چندانی وجود 
ندارد، جز خاطرات پراکنده مرحوم آیت االله هاشمی رفســنجانی 
که بــه صــورت بریــده و غیرمنظم در کتــاب خاطرات ایشــان 

منتشر شده است».

سیدعلی ســقائیان: به دلیل تمرکز روی مذاکرات برجامی، تهران 
نتوانست سیاست فعالی در قبال جنگ دوم قره باغ داشته باشد

ســیدعلی ســقائیان هم در ادامه نشســت به آسیب شناسی 
سیاســت دولت حســن روحانی و مشــخصا محمدجواد ظریف 
و عباس عراقچــی (در جایگاه وزیر و معاون سیاســی وزیر امور 
خارجه وقت جمهوری اســلامی ایــران)  ورود می کند و معتقد 
اســت: «بــه دلیل مذاکــرات برجامی کــه عمده تمرکــز و توان 
دیپلماتیــک ایران صرف این موضوع شــد، تهران آن گونه که باید 
نتوانست سیاســت فعالی را در قبال جنگ دوم قره باغ ایفا کند». 
از این رو ا ست که سفیر اسبق ایران در ارمنستان «برخی انتقادات 
به راهبرد بی طرفی فعال جمهوری اسلامی ایران در مقطع جنگ 
۴۴ روزه سپتامبر ۲۰۲۰ بین باکو و ایروان را جایز می داند». محسن 
پاک آیین هم بر ارزیابی ســقائیان صحه می گــذارد و به گفته او: 
«ایران هیچ گاه سیاســت و راهبرد بی طرفی در قفقاز و مشــخصا 
مناقشه قره باغ نداشــته اســت، بلکه تهران از روز اول مبتنی  بر 
مواضع رهبر انقلاب، از یک سو خواستار آزادی مناطق اشغال شده 
آذربایجان به دست ارمنستان بوده است و در عین حال مخالفت 
جدی خــود را هم با هرگونه تحرکی دربــاره جابه جایی و تغییر 

مرزها و ژئوپلیتیک منطقه به همه طرف ها اعلام کرده است».
در پایان این نشست، ســیدعلی سقائیان هم در ادامه اشارات 
پاک آییــن به مواضع رهبــری، این نکته مهم را متذکر می شــود: 
«مواضع اصولی رهبر انقلاب در قبال آزادســازی مناطق مناطق 
اشــغالی آذربایجان به دست ارمنستان، مربوط به سال های اخیر 
و بعد از جنگ دوم قره باغ نیســت، بلکه از همان ابتدا ایشان این 
موضوع را به شکل اصولی، هم در ملاقات با مقامات ارمنستانی 
و هم در ســخنرانی های عمومی و علنی خود بارها مطرح کرده 
بودنــد». با این حال هر دو میهمان این میز گرد گفته منتســب به 
رهبر انقلاب دال بر اینکه «قره باغ پاره تن اسلام است» را رد کرده 
و تأکید کردند «هیچ گونه سندی برای تأیید این جمله وجود ندارد» 
و صرفــا پاک آیین این گزاره محتمل را مطرح می کند که «شــاید 
حیدر علــی اف به نقل از رهبر انقلاب چنیــن جمله ای را مطرح 

کرده باشد».

نقدی بر کتاب «مناقشه قره باغ از آغاز تا پایان» با حضور محسن پاک آیین و سیدعلی سقائیان

پایانی بر یک مناقشه 
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